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REKTOR, KOLEGIUM REKTORSKIE

■  —  4. XII. br. (5 pos.) Zasadniczy temat ob
rad Kolegium to informacja prorektora KD o 
działalności samorządu studenckiego, organiza
cji młodzieżowych, ich agend, klubów studen
ckich, rad mieszkańców i AZS. W sprawach bie
żących omawiano m. in. problem oceny kadry 
nauczycieli akademickich oraz —  ogólnie —  
koncepcje racjonalizacji zatrudnienia we wszys
tkich grupach pracowniczych naszej Uczelni. 
Tym ostatnim zagadnieniem Kolegium zajmie 
się na następnym swym posiedzeniu.

■  — 18. XII. br. (6 pos.) Na wstępie posiedze
nia JM Rektor poinformował o dwóch pismach, 
jakie równocześnie wpłynęły na Uczelnię przed 
trzema dniami, tj. w piątek poprzedzający po
niedziałkowe Kolegium. Jedno z tych pism jest 
od Ministra, a drugie od Wiceministra naszego 
resortu. Zapowiadają one nadesłanie do bardzo 
pilnego zaopiniowania do 18 stycznia projektów 
ustaw: o szkolnictwie wyższym oraz o stopniach 
i tytułach naukowych. Przyjęto w tej sprawie 
odpowiednie ustalenia organizacyjne. Głównym 
punktem obrad Kolegium było omówienie „Ce
lów i założeń w zakresie optymalizacji zatrud
nienia i gospodarki etatami w Politechnice Ślą
skiej w roku 1990” . Projekt tych założeń przed
stawił prorektor ds. Ogólnych. Z przygotowa
nych na posiedzenie Kolegium przytaczamy nie
które dane. Na dzień 30. XI. br. w Uczelni za
trudnionych było 3512 osób w pełnym wymiarze 
etatu i 440 w niepełnym wymiarze. W  poszcze
gólnych grupach pracowniczych (w nawiasach 
zatrudnieni w niepełnym wymiarze): nauczy
ciele akademiccy 1491 (87), oficerowie Studium 
Wojskowego 22, służba biblioteczna 51 (3), pra
cownicy naukowo-techniczni 39(5), pracownicy 
inżynieryjno-techniczni 577 (58), robotnicy 224 
(44), pracownicy administracyjno-ekonomiczni 
584 (93), pracownicy obsługi 524 (150). W gru
pie nauczycieli akademickich było 262 profeso
rów i docentów (17,57%), 681 adiunktów (45,67%), 
st. asyst, i asyst. 249 (16,70%), as. stażystów 120

(8,05%). Pozostali nauczyciele (wykł., st. wykł., 
lektorzy) —  179 (12, 01%). Pracowników nauko
wo- i inżynieryjno-technicznych było łącznie 
616.507 spośród nich zatrudniały instytuty, ka
tedry i studia (82,31%), centralne służby techni
czne 31 (5,03%), a jednostki wydzielone (ZRB, 
Zakład Graf., ZDEMP i ODRTZ) 78 (12,66%). 
Pracowników administracyjno-ekonomicznych 
zatrudnionych w jednostkach i komórkach orga
nizacyjnych Uczelni było 548.Pozostałych 36osób 
zatrudniały jednostki wydzielone. Przyporząd
kowanie zatrudnienia: instytuty, katedry i stu
dia 132, dziekanaty 63, DS, ADM i H. Asyst. 49, 
działy i komórki pionów —  rektora i prorekto
rów 74, działy i komórki pionów —  RA i RK 
223, inne 7. Porównując dane z odpowiednimi 
z listopada 87 (dwa pełne lata), stwierdzić moż
na następujące zmiany: liczba nauczycieli aka
demickich wzrosła o 80 osób (o 22 osoby wzrost 
w grupie profesorów i docentów, o 56 więcej 
as. stażystów, przy zmniejszeniu się liczby 
adiunktów o 32), liczba pracowników naukowo- 
i inżynieryjno-technicznych zmalała o 77, a ad
ministracyjno-ekonomicznych o 41. I na zakoń
czenie tej informacji przytaczamy sformułowa
ne główne cele polityki kadrowej (nadal jest to 
propozycja): . .. cele polityki kadrowej na okres 
do roku 1990-91 były przedstawione i zatwier
dzone na posiedzeniu Senatu w dniu 26.1. 1988 r. 
Mimo zaistniałych już zmian w życiu społe
czno-gospodarczym (i zapowiadanych dalszych) z 
punktu widzenia kierownictwa Uczelni założo
ne cele pozostają nadal aktualne. Potrzeba zmian 
może nastąpić w przypadku, jeśli MEN w od
mienny niż do tej pory sposób ustali ogranicze
nia ilościowe w zakresie zatrudnienia (limity eta
tów) czy wysokości dotacji budżetowej (limit 
funduszu wynagrodzeń) lub też nastąpią zmiany 
w obu wymienionych przypadkach. Sposób pos
tępowania w takiej sytuacji oraz ewentualne de
cyzje z tym związane są niezwykle trudne do 
opracowania. Wcześniejsze podjęcie takich prac 
byłoby z kolei nacechowane zbyt dużym ryzy
kiem wprowadzenia stanu nadmiernego pode
nerwowania w całym środowisku. Mniejszym 
złem wydaje się spokojne poczekanie na ewen
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tualne ustalenie nowych reguł gry w tym zakre
sie dla obszaru szkolnictwa wyższego i dopie
ro wtedy podjęcie szybkich, ale rozważnych de
cyzji. Przygotowanie różnych wariantów roz
wiązań i scenariuszy powinno mieć charakter 
„gry sztabowej”  w gronie Kierownictwa Uczel
ni. W obecnej sytuacji właściwym rozwiąza
niem wydaje się konsekwentna realizacja 
wszystkich poczynań zmierzających do stałej 
optymalizacji zatrudnienia. Kolegium Rektor
skie po ożywionej dyskusji zaleciło wprowa
dzenie do przedstawionych materiałów i szcze
gółowych propozycji pewnych zmian i uściś
leń. Temat ten będzie jeszcze przedmiotem dal
szych zainteresowań Kolegium. Była to nie
jako pierwsza „przymiarka” .

■  — 21. XII. br. Rektor spotkał się z wszy
stkimi dziekanami wydziałów i przewodniczą
cymi Komisji Senackich. Planowane było jako 
miłe spotkanie o charakterze świąteczno-nowo- 
rocznym. Bieg wydarzeń sprawił, że zmieniło 
się w naradę roboczą poświęconą wstępnej dy- 
kusji nad projektami ustaw: o szkolnictwie
wyższym oraz o stopniach i tytule naukowym. 
Przyjęto założenia organizacyjne poprowadze
nia dyskusji w środowisku akademickim nad 
tymi projektami oraz ustalono, że podsumo
wania dyskusji dokona Senat w dniu 8. I. 90 r. 
na podstawie sprawozdania przedstwionego 
przez powołaną wcześniej już odpowiednią Ko
misję Senacką. Życzenia świąteczne i noworo
czne złożone wszystkim obecnym przez JM Rek
tora nieco złagodziły nastrój bardzo ożywionej, 
a miejscami i burzliwej dyskusji nad projekta
mi ustaw.

STOPNIE, TYTUŁY

B —  Minister Edukacji Narodowej z dniem 
1. XII. br. mianował na stanowiska docentów: 
dra hab. inż. Jerzego WESELEGO z Katedry Bu
dowy Mostów (RB), dra hab. inż. Joachima KO- 
ZIOŁA z Instytutu Techniki Cieplnej (RME), 
dra hab. inż. Ryszarda KNOSALĘ z Instytutu 
Mechaniki i Podstaw Konstrukcji Maszyn (RMT) 
dra hab. inż. Jana ŁASKAW CA z Instytutu In
żynierii Materałowej (RM) i dra hab. inż. Sta
nisława SERKOWSKIEGO także z Instytutu 
Inżynierii Materiałowej (RM). Nowo mianowa
nym Panom Docentom najserdeczniejsze gra
tulacje od DIARIUSZA!

B — JM Rektor, za zgodą Ministra Edukacji 
Narodowej, z dniem 1. XII. br. (na okres trzech 
lat) powierzył obowiązki i zatrudnił na stano
wiskach docentów kontraktowych: dra inż. Sta
nisława ANIOŁA z Instytutu Chemii i Techno
logii Nieorganicznej (RCh), dra inż. Mariana 
BIETKOWSKIEGO z Katedry Geometrii Wyk- 
reślnej (RMF) dra inż. Tadeusza KRZOSKĘ z 
Instytutu Geologii Stosowanej (RG) i dra inż. 
Jacka SPAŁKA z Instytutu Mechanizacji Gór
nictwa (RG). Serdecznie gratulujemy!

B — CCK zatwierdziła (27. XI. i 30. X. br. uch
wały rad wydziałów o nadaniu stopnia nauko
wego doktora habilitowanego, które uzyskali: dr 
inż. Jerzy OKRAJNI z Instytutu Inżynierii Ma
teriałowej (RM), 13. XII. 1988 r.) i dr inż. Adam 
MRÓZEK z Instytutu Informatyki Teoretycz
nej i Stosowanej PAN  w Gliwicach (RAu, 23. 
V. 1989 r.). Serdecznie gratulujemy!

B — Rady Wydziałów nadały stopnie nauko
we doktora, które uzyskali: mgr inż. Andrzej 
DENCA z  Instytutu Chemii i Technologii Nie
organicznej (RCh, 8. XII. br. promotor prof. J. 
Strojek), mgr inż. Krystyna KONIECZNY z In
stytutu Inżynierii i Technologii Wody, Ścieków 
i Odpadów (RI, 12. X II. br. doc. M. Bodzek), 
mgr inż. Stanisław REISER z Głównego Biura 
Studiów i Projektów Przeróbki Węgla SEPA
RATOR w Katowicach (RG, 12. XII. br. prof. 
J. Nawrocki) i mgr inż. Antoni JOHN z Insty
tutu Mechaniki i Podstaw Konstrukcji Maszyn 
(RMT, 20. X II. br. prof. A. Jakubowicz). Gratu
lujemy (doktorom) i dziękujemy (promotorom)!

STUDIA, STUDENCI

B — 11. XII. i 13. XII. (w dwóch terminach) 
Urząd Postępu Technicznego i Wdrożeń wspól
nie z Ministerstwem Edukacji Narodowej oraz 
Ministerstwem Pracy i Polityki Socjalnej zor
ganizował w Warszawie spotkanie z utalentowa
nymi absolwentami szkół wyższych z roku ak. 
1988/89. W spotkaniach z kierownictwami Urzę
dów Centralnych brali udział także absolwenci 
Politechniki Śląskiej: mgr inż. Bohdan M A
JEWSKI (RAu) i mgr inż. Barbara SKUDLIK 
(RG), którzy zostali zaproszeni na spotkanie w 
dniu 11. XII. br. oraz: mgr inż. Tomasz BISKUP 
(RE), mgr inż. Beata BRZĘCZEK (RG), mgr 
inż. Jacek CHMIELNIAK (RAu), mgr inż. Adam 
JEŁOWICKI (RME), mgr inż. Ewa KOSTOW- 
SKA (RI), mgr inż. Dariusz LEGIERSKI (RCh), 
mgr inż. Leonard MALCHARĆZYK (RG), mgr 
inż. Jarosław PIESZKA (RAu), mgr inż. Tomasz 
SADOWSKI (RAu), mgr inż. Mariola STORO- 
ŻYNSKA (RI) i mgr inż. Joanna TOMASIK 
(RAu), którzy zostali zaproszeni na spotkanie 
w dniu 13. XII. W drugim spotkaniu uczestni
czył JM Rektor prof. T. Chmielniak. Wszystkim 
wymienionym absolwentom serdecznie gratulu
jemy wyróżnienia i życzymy szybkiego wyka
zania się swoimi zdolnościami i umiejętnościami 
w pracy zawodowej, a ponadto — wszelkiej po
myślności w życiu osobistym!

B — W wyniku przeprowadzonych (w różnych 
terminach tego roku ak.) wyborów wyłonione 
zostały władze samorządu studenckiego oraz 
większości organizacji studenckich i młodzie
żowych działających na naszej Uczelni. Podaje
my bliższe dane, ograniczając się z konieczności 
do nazwisk osób, które pełnią obecnie funkcje 
przewodniczących:
— Uczelniany Zarząd Samorządu Studenckie

go, kol. Jarosław MROZEK (II r. RB),
— Rada Osiedla Studenckiego, kol. Andrzej 

KOW ALSKI (V r. RCh),
— Zarząd KZA „Communio” , Kol. Damian 

PLEWNIA (IV  r. RG),
— Komisja Uczelniana NZS, kol. Krzysztof 

MIŚKA (V  r. RG),
—  Rada Uczelniana ZSP, kol. Mirosław TA- 

NENNBERG (IV r. RG),
— Zarząd Uczelniany ZMW, kol. Arkadiusz 

GÓRECKI (I|H r. RI).

W dwóch pozostałych organizacjach funkcje peł
nią nadal:

—  ZSMP, przew. Zarządu Uczelnianego kol. 
Mirosław BEBAK (V r. RG),

— AZS, wiceprezes ds. Studenckich kol. Marek 
SIEŃSKI.
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■  —  W poprzednim numerze DIARIUSZA 
podaliśmy informacje o zmianach, jakich doko
nał Senat Politechniki Śląskiej w Regulaminie 
Studiów. Zmiany zaszły w odpowiednich pos
tanowieniach trzech paragrafów.

— § 26, skreślony został w całości ust. 3,

— § 27, nadano nowe brzmienie ust. 2: „O do
puszczeniu studenta do sesji egzaminacyjnej 
decyduje dziekan. Student może przystąpić 
do egzaminu z danego przedmiotu, jeżeli 
uprzednio zaliczył wszystkie zajęcia dydak
tyczne z tego przedmiotu” .

—  § 27, skreślony został w całości ust. 3.

—  § 29, nadano nowe brzmienie ust. 3 i ust. 4. 
Ust. 3 — „Do zaliczeń stosuje się oceny wy
mienione w ust. 1” . ust. 4. — „Rada Wydzia
łu może ustalić wykaz przedmiotów nie koń
czących się w danej sesji egzaminem, w przy
padku których oceny wg ust. 1 z zaliczeń są 
uwzględniane przy określaniu oceny średniej 
semestralnej” .

Zachęcamy wszystkich do lektury Regulaminu 
Studiów w celu uchwycenia istoty wprowadzo
nych zmian.

WSPÓŁPRACA Z ZAGRANICĄ

■  —  w  grudniu z wyjazdów zagranicznych 
skorzystało tylko 30 pracowników Uczelni, z 
których 16 przebywało w Czechosłowacji. Po
zostałe wyjazdy: NRD —  9, ZSRR —  3 oraz Bel
gia i Berlin Zachodni po jednym. 9 osób wyje
chało na konferencje naukowe, po 8 w ramach 
wymiany bezdewizowej z innymi uczelniami 
oraz na zlecenie innych resortów, 2 na konsul
tacje, 1 w celu podjęcia pracy za granicą.

■  —  W tym samym miesiącu Uczelnia przy
jęła tylko (znów to słowo, ale grudzień był taki 
ubogi . . . )  8 gości zagranicznych z trzech kra
jów: 5 z Czechosłowacji, 2 z ZSRR oraz 1 z NRD. 
Piątka przyjechała w ramach wymiany bezde
wizowej, a trzech na indywidualne zaproszenia 
naszych instytutów.

®  —  4. XII. br. w Politechnice Śląskiej prze
bywała delegacja Uniwersytetu w Valenciennes 
(Francja). Celem wizyty było nawiązanie pierw
szych kontaktów dla rozpoznania możliwości i 
warunków podjęcia współpracy między uczel
niami. Nasi goście byli członkami wieloosobo
wej delegacji z Valenciennes, która przyjecha
ła do Gliwic, gdzie podpisana została umowa o 
wielowątkowej współpracy między tymi mias
tami. Gości Uczelni —  p. REGNIERA, przedsta
wiciela prezydenta Uniwersytetu i p. L. OBE- 
RA, dyrektora Institut Universitaire de Tech
nologie przyjął JM Rektor prof. T. Chmielniak. 
W wyniku przeprowadzonych rozmów podpisana 
została „Deklaracja o współpracy” , która br 
dzie podstawą dla przyszłej umowy o współpra
cy. Rektor przekazał delegacji oficjalne zapro
szenie dla prezydenta Uniwersytetu w Valen- 
ciennes do złożenia wizyty w Politechnice Śląs
kiej w celu skonkretyzowania zakresu i warun
ków współpracy. Goście zwiedzili także labora
toria Instytutu Informatyki oprowadzani przez 
dyrektora Instytutu prof. Stefana Węgrzyna.

SPORT

■  — 12. XI. br. w Ośrodku AZS nad jeziorem 
Dzierżno opuszczono z masztu biało-czerwoną 
flagę. Żeglarze zakończyli kolejny i udany przy 
tym sezon. Prócz sukcesów indywidualnych naj
większym osiągnięciem jest IV  miejsce gliwiczan 
w Polsce, w punktacji generalnej klas przygo
towawczych. Podczas tych uroczystości piękny 
jubileusz 40-lecia kapitaństwa obchodził jeden 
z najlepszych w Polsce, od sierpnia 1949 roku, 
kapitan jachtowej żeglugi wielkiej, członek AZS 
Gliwice — Bogumił PIEROŻEK. Jak wyliczo
no Jubilatowi, podczas 56 rejsów pełnomorskich 
przepłynął 79.329 mil morskich (dystans —  jeś
li tak można powiedzieć — równoznaczny op- 
łynięciu trzy i półkrotnemu kuli ziemskiej). W 
wyprawach do niemal wszystkich portów świa
ta towarzyszyło Mu łącznie ponad 500 osób pły
wającej załogi. Prof. Bogumił Pierożek (dla przy
jaciół po prostu —  „Bibek” ) jest pracownikiem 
naukowym w Instytucie Spawalnictwa w Gli
wicach.
Dwukrotnie wyróżniony za rejsy roku nadal 
czynnie oddaje się swej pozazawodowej pasji 
życia. Prócz serdecznych gratulacji DIARIUSZ 
dodaje także życzenia — zawsze stopy wody pod 
kilem! (takie życzenia podpowiedział nam stary 
„wilk morski” , który —  jak mówią życzliwi — 
za największy sukces uważa opłynięcie Dzierżna 
— i to w roli pasażera! Musieliśmy zaryzykować, 
bowiem wśród najbliższych DIARIUSZOWI in
nych żeglarzy nie było).

ORGANIZACJA

H — Zarządzenia Rektora: nr 7/89/90 z dn. 6. 
XII. 89 r. —  w sprawie zmian w organizacji 
wewnętrznej Wydziału Mechanicznego Techno
logicznego, nr 8/89/90 z dn. 5. XII. 89 r. —  w 
spr. zmiany w zarządzeniu nr 3/89/90 dotyczą
cym zmian w Regulaminie Mieszkańca Domu 
Studenckiego Politechniki Śląskiej, nr 9/89/90 
z dn. 15. XII. 89 r. w sprawie stanu ochrony 
przeciwpożarowej obiektów Uczelni (pokontrol
ne).
Wg rozdzielnika: R/7/89/90 z dn. 11. XII. 89 r. 
—  w sprawie zagospodarowania pomieszczeń 
zwolnionych przez KU PZPR, R/8/89/90 z dn. 
12. XII. 89 r. —  w sprawie powołania Komisji 
ds. Kontroli Działu Obronnego; RA/7/89/90 z dn. 
1. XII. 89 r. —  w sprawie wynagradzania pra
cowników zatrudnionych przy pilnowaniu (por
tierzy), RA/8/89/90 z dn. 14. XII. 89 r. —  w 
sprawie ustalenia stawki za używanie samocho
du prywatnego do celów służbowych w grudniu 
1989 r„ RA/9/89/90 z dn. 27. XII. 89 r. —  w spr. 
zasad gospodarki funduszem premiowym.

RÓŻNE

■  — PIECZĘĆ (pieczątka). Nieodłączny atry
but każdej urzędującej osoby (władzy). Ileż na 
ten temat było już anegdot, żartów i dowcipów. 
Ale czy to sprawa (dzieło) ostatnich lat? DIA
RIUSZ zajrzał do Encyklopedii Staropolskiej 
Ilustrowanej (Z. Gloger, WP, Warszawa ’72) i 
ze zdumieniem przeczytał m.in. — „Za doby 
Piastów, gdy sztuka czytania i pisania należała 
prawie wyłącznie do umiejętności duchowień
stwa, pieczęć wszelka, jako zastępująca podpis.
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była przedmiotem czci największej. Sercem każ
dego dokumentu — jak się wyraża Szajnocha — 
była jego pieczęć. Większa część niepiśmienne
go świata umiała z całego dokumentu tylko
„przeczytać” , tj. poznać jego pieczęć (___ ) „Kto-
by podpisać nie umiał, pieczęć przyłoży” , sta
nowi prawodawca, przypuszczając, że każdy ma 
swój znak pieczęciowy, swój herb. Stąd cześć 
dla pieczęci była takaż, jak dla osoby ( . . . )  Ja
koż samemu sposobowi używania pieczęci to
warzyszyły tysięczne względy i formalności. Za
leżało wiele na tem, czy pieczęć na zwykłym 
białym, czy na czerwonym odciśnięta może być 
wosku ( . . . )  tylko magnaci i urzędnicy ziemscy 
śmieli pieczętować się znakiem czerwiennym 
( . . . )  W ogólności im więcej miał pieczęci, tem 
ważniejszy był dokument” . I  jeszcze jedno. Ist
nieje nawet nauka o pieczęciach — STRAGIS- 
T Y K A  — stanowiąca osobną gałąź archeologii. 
Dlaczego o tym piszemy. Jest powód. Czy do 
dumy, to bardzo wątpliwe. W Dziale Organiza
cji, który prowadzi rejestr (z odciśniętymi wzo
rami) wszystkich używanych w Uczelni pieczęci, 
figuruje 3.671 pozycji (to nie pomyłka —  trzy 
tysiące sześćset siedemdziesiąt jeden pieczątek!) 
Średnio, na jednego pracownika Uczelni przy
pada 1,03 pieczątki! Ich ranga (oczywiście pie
czątek, nie pracowników) jest różna. Wymieni
my wszystkie rodzaje wg ad hoc zrobionej kla
syfikacji, bowiem sfragistyka wśród nas nie ma: 
okrągłe pieczęcie z godłem — 21, pieczątki fir
mowe (uczelniane, wydziałowe, instytutowe itp.)
—  297, pieczątki podpisowe —  588, faksymilki
—  19, okrąkłe biblioteczne —  54, okrągłe, meta
lowe z numerem (używane przy plombowaniu)
—  52, okrągłe inne ( z różnymi napisami) — 17 
i najliczniejszy zbiór, pieczątki, które nazwaliś
my manipulacyjnymi (np. druk, polecony, do 
pakietów, łWpisano do inwentarza itp. itp.) — 
2.623. DIAjtlUSZ po ochłonięciu z wrażenia poz
wolił sobie na chwilę refleksji. Nie wszystkimi 
pozycjami, np. pieczątkami manipulacyjnymi, 
zajmować się warto. Drobiazg, choć jest ich 
mnóstwo. Ale innych jest ponad tysiąc! A  wśród 
tego tysiąca aż 588 podpisowych, czyli co SZÓS
T Y  pracownik naszej Uczelni —  mówiąc za Glo
gerem” ma przedmiot czci największej ( . . . )  ma 
swój znak pieczęciowy. . . ”  O czymś decyduje, 
coś potwierdza, coś zatwierdza —  parafrazując 
Mistrza Fraszki —  pieczątkowa stoi twierdza. 
W  barwie dominuje kolor czerwony ( . . .  „tyl
ko magnaci i urzędnicy ziemscy śmieli pieczę
tować się znakiem czerwiennym” ...), potem 
fiolet, rzadko kolor zielony. Rektor skromnie 
pięczętuje się fioletem, prorektorzy znakiem 
czerwiennym. Niby hic, a l e . . .

2C Pol. Sl. z. 158-90 400


